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§ 10 
Genomgång av närvarande ledamöter samt val av 
protokollsjusterare och datum för signering  

Beslut  
Stephan Guiance (S) och Sophia Granswed Baat (M) utsågs att 
justera dagens protokoll §§ 10-29. Justering sker digitalt senast den 
27e februari 2025. 
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§ 11 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
Dagordningen godkändes. 
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§ 12 
Medborgarförslag om att göra en pulkabacke på 
Vårbergstoppen  
- medborgarförslag 
SKHLM 2025/21 
 

Beslut  
Medborgarförslaget skickas till förvaltningen för beredning. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Den 7e januari inkom ett medborgarförslag att använda en del av 
Vårbergstoppen bredvid lekplatsen till att göra en pulkabacke.  
För detta skulle det behöva rensas upp i vegetation och ta bort eventuella 
träd. Även att kunna skapa lite belysning i nära anslutning skulle vara 
önskvärt. Backen har olika fallhöjder vilket skulle kunna innebära brantare 
partier och lite flackare för dom yngre, kanske också skapa bås med 
pulkor i för uthyrning. 
  
 

Beslutsgång 
 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
  

Särskilt uttalande 
Ordförande Stephan Guiance (S) anmäler för majoriteten ett särskilt 
uttalande enligt bilaga. 
  

Bilaga 
Särskilt uttalande Stephan Guiance (S) m.fl. Shamso Ali Hassan (V) 
m.fl, Karmapriya Muschott (MP) m.fl 
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Ärende 12 

Medborgarförslag om att göra en pulkabacke på Vårbergstoppen 

Stephan Guiance m.fl. (S) 

Shamso Ali Hassan m.fl. (V) 

Karmapriya Muschott m.fl. (MP) 

  

Särskilt Uttalande: 

Vi i majoriteten tackar för medborgarförslaget och för det 
engagemang som visas för att utveckla Vårbergstoppen. Vi ser 
positivt på idén om en pulkabacke vid lekplatsen, då den kan bidra 
till att öka aktiviteterna i parken och skapa en naturlig mötesplats 
för både barn och vuxna, särskilt under vinterhalvåret. 

Samtidigt vill vi betona vikten av att genomföra eventuella 
förändringar med hänsyn till parkens ekologiska värden. Vi anser 
att en omfattande avverkning av träd, som föreslås i förslaget, 
varken är hållbar eller nödvändig. Många pulkabackar i stadens 
parker har kvar en viss trädvegetation som en naturlig del av miljön, 
samtidigt som säkerheten beaktas. En viss röjning av sly och mindre 
vegetation kan dock vara motiverad för att skapa en fungerande och 
säker pulkabacke. 

Vi vill också lyfta vikten av att minimera påverkan på den 
biologiska mångfalden och områdets karaktär. Vårbergstoppen är en 
viktig grön lunga och har stora rekreativa värden. Därför bör 
beredningen särskilt beakta hur förslaget kan genomföras med 
minsta möjliga inverkan på det känsliga naturlivet i parken. 

Gällande förslaget om uthyrning av pulkor vill vi hänvisa till 
fritidsbiblioteket, där pulkor redan finns att låna gratis. Vi anser att 
det är viktigt att lyfta denna möjlighet för att främja tillgången till 
vinteraktiviteter utan att skapa onödiga kostnader eller 
resursförbrukning. 

Slutligen ser vi att belysning i anslutning till pulkabacken kan vara 
en positiv åtgärd för att möjliggöra vinteraktiviteter under dygnets 
mörka timmar. Vi uppmanar därför förvaltningen att utreda om och 
hur en sådan lösning kan genomföras på ett sätt som både ökar 
tillgängligheten och samtidigt värnar parkens naturvärden. 

Med beaktande av dessa aspekter ser vi positivt på 
medborgarförslaget och skickar det vidare till beredning. 
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Handlingar i ärendet 

 1899517 medborgarförslag vårbergstoppen maskast 
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§ 13 
Medborgarförslag om att bygga en anslutande trappa 
även på andra sidan stängslet vid Sätra IP  
- medborgarförslag 
SKHLM 2025/80 
 

Beslut  
Medborgarförslaget skickas till förvaltningen för beredning 
 

Sammanfattning av ärendet  
Den 16e januari 2025 inkom ett medborgarförslag gällande att 
bygga en ny trappa vid Sätra IP 
  
  
Förslag - bygg en anslutande trappa även på andra sidan stängslet 
som leder till gångväg/gata. Förutom att göra det lättare  att ta sig 
till idrottsarenorna skulle även säkerheten förbättras och en stor 
mängd fallskador undvikas. Eftersom det skett en hel del 
skjutningar i området (framförallt i Sätra centrum), så anses vägen 
från Bredäng centrum säkrare för barn/ungdomarna varav det är 
denna väg som är närmast till idrottsanläggningarna från t-banan 
 

Beslutsgång 
 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 1899556 Medborgarförslag trappa maskat 
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§ 14 
Remiss av Motion om införandet av anhörigluncher, KS 
2024/1169.  
- svar på remiss 
SKHLM 2024/1180 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens skrivelse inklusive 
bilagor som svar på remissen och överlämnar den till 
kommunstyrelsen. 
 

Beslutsgång 
 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/1180-2 (Godkänd - R 1) Svar på remiss av 
motion om anhörigluncher. 

 SKHLM 2024/1180-1.1 Motion om införandet av 
anhörigluncher 

 SKHLM 2024/1180-1 Remiss av Motion om införandet av 
anhörigluncher, KS 2024/1169. 

 SKHLM 2024/1180-3 Rådets svar på Motion om införandet 
av anhörigluncher. 
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§ 15 
Redovisning av verksamhetsuppföljningar i egen regi 
och entreprenader år 2024.  
- anmälningsärende 
SKHLM 2025/54 
 

Beslut  
Att stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens redovisning av de 
genomförda verksamhetsuppföljningarna. 
 

Beslutsgång 
 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
  

Särskilt uttalande 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för Sverigedemokraterna 
ett särskilt uttalande enligt bilaga. 

Bilaga 
Sverigedemokraterna 
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Skärholmens stadsdelsnämnd 
Särskilt uttalande 
2025-02-20 
Ärende 15 
Dnr SKHLM 2025/54 
  
Redovisning av verksamhetsuppföljning i äldreomsorg 
och LSS under 2024 
  
Vi har tagit del av denna uppföljning av verksamhet avseende 
äldreomsorg och LSS under 2024.  
  
Vi noterar att Skärholmens stadsdelsförvaltning i denna 
uppföljning också följt upp egen verksamhet, Skärholmens 
hemtjänst. Vi menar att det är helt väsentligt att respektive 
ansvarig förvaltning följer upp all verksamhet med 
kontinuerlig och systematisk uppföljning, vilket inkluderar 
även sin egen verksamhet. Men när en särskild uppföljning är 
påkallad, som detta ärende gäller, ser vi ett behov av en 
alternativ struktur där en tredje part utför själva uppföljningen. 
  
Vi har svårt att se mervärdet i att en förvaltning som redan 
utför löpande uppföljning sedermera gör en fördjupad 
uppföljning, vi tror mervärdet ligger i att en annan part gör 
denna del av uppföljningen. Två andra sätt ligger nära till 
hands. A. En annan stadsdelsförvaltning genomför fördjupad 
uppföljning. B. Socialförvaltningen/äldreförvaltningen själva 
utför uppföljningen.  
  
  
Tapani Juntunen (SD) 
  
Roland Johansson (SD) 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2025/54-1 (Godkänd - R 1) Redovisning av 
verksamhetsuppföljningar äldreomsorg och LSS. 
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§ 16 
Verksamhetsberättelse VB 2024 för Skärholmens 
stadsdelsnämnd  
beslutsärende, Omedelbar justering 
SKHLM 2025/55 
 

Beslut  
1. Nämnden godkänner förvaltningens verksamhetsberättelse med 
bokslut för 2024, inklusive bilagor, och överlämnar den till 
kommunstyrelsen. 
2. Nämnden beslutar om omedelbar justering av ärendet 
 

Beslutsgång 
 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
 Ordförande Stephan Guiance m.fl (S) anmäler särskilt 

uttalande enligt bilaga för  majoriteten 
 Vice ordförande Sophia Granswed Baat m.fl. (M) anmäler 

för Moderaterna ett särskilt uttalande enligt bilaga. 
 Ledamoten Alice Vestlin m.fl. (C) anmäler för Centern ett 

särskilt uttalande enligt bilaga 

Bilaga 
Särskilt uttalande majoriteten 
Särskilt uttalande, Moderaterna 
Särskilt uttalande, Centerpartiet 
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Särskilt Uttalande: 

  

Ärende 16 

Verksamhetsberättelse VB 2024 för Skärholmens 

stadsdelsnämnd 

Stephan Guiance m.fl. (S) 

Shamso Ali Hassan m.fl. (V) 

Karmapriya Muschott m.fl. (MP) 

  

Majoriteten vill rikta ett stort tack till förvaltningen för det 
omfattande och engagerade arbete som gjorts under 2024. Genom 
en rad insatser har vi tillsammans förbättrat välfärden i vår stadsdel 
och stärkt viktiga områden såsom trygghet, arbetsmarknad, 
äldreomsorg och hållbar stadsutveckling. 
  
Trygghet är en av våra viktigaste frågor, och förvaltningen har 
genomfört flera insatser för att öka tryggheten i Skärholmen. 
Utökade öppettider på fritidsgårdar och parklekar har skapat 
tryggare miljöer för unga, och samverkan med civilsamhälle och 
näringsliv har bidragit till förebyggande insatser?. 

Trots detta ser vi en negativ utveckling där endast 44 procent av 
invånarna upplever trygghet i sitt närområde, en minskning med 10 
procentenheter från föregående år?. Flera faktorer har påverkat 
denna utveckling: 

 Fyra skjutningar inom en kort tidsperiod har skapat stor oro. 
 Konkursen i Sätra centrum har lett till minskad aktivitet i 

området och en upplevd ökad otrygghet. 
 Växande oro kring kriminalitet och sociala problem i vissa 

delar av stadsdelen. 

Detta är dock inte unikt för Skärholmen. Skjutningar och 
sprängningar har blivit ett nationellt problem som påverkar många 
bostadsområden i hela Sverige. Vi kan konstatera att regeringens 
långsamma agerande när det gäller att stärka polisnärvaron i 
Stockholm förvärrar situationen. Lokala insatser är viktiga, men 
utan tillräckliga nationella resurser blir arbetet svårare. 

En viktig del av vårt arbete har varit att stärka den ekonomiska 
tryggheten för våra invånare. Andelen vuxna som lever på 
långvarigt ekonomiskt bistånd har minskat, trots ett utmanande 
ekonomiskt läge?. Förvaltningen har också gjort en stor insats för 
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att ge ungdomar en bra start i arbetslivet genom feriejobb, vilket har 
gett hundratals unga värdefull arbetslivserfarenhet?. 
  
Vi är mycket stolta över det arbete som gjorts inom äldreomsorgen. 
Förvaltningens insatser har bidragit till att äldre i Skärholmen 
känner sig trygga och nöjda med den omsorg de får. Arbetet för att 
stärka personalkontinuiteten inom hemtjänsten har gett tydliga 
resultat och ökat tryggheten för våra äldre?. 
Skärholmen ska vara en hållbar stadsdel, och förvaltningen har tagit 
viktiga steg för att stärka miljöarbetet. Biologisk mångfald har 
stärkts genom tio nya höggräsytor på totalt 20 000 kvm, och 
andelen ekologiska livsmedel inom förskolan har fortsatt att öka?. 
  
Förvaltningen har intensifierat arbetet med att hålla Skärholmen 
rent och trivsamt. Genom ferieungdomar och säsongsanställda har 
renhållningen förstärkts, vilket märks i parker och grönområden?. 
Invånarnas upplevelse av förbättrad skötsel är ett kvitto på att 
insatserna gör skillnad. 
  
Förvaltningens insatser har varit avgörande för att skapa en tryggare 
och mer hållbar stadsdel, men vi står också inför stora utmaningar. 
Vi i majoriteten är fast beslutna att fortsätta arbetet för en trygg och 
levande stadsdel. 

Vi tackar förvaltningen för deras insatser under året och ser fram 
emot att tillsammans ta oss an 2025 med samma engagemang och 
handlingskraft. 
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Skärholmens stadsdelsnämnd 
2025-02-20 
 
Ärende 16 
 
Verksamhetsberättelse 2024 för Skärholmens stadsdelsnämnd 

Sophia Granswed Baat m.fl. (M)  
  

  
Särskilt uttalande 
  
  
Vi vill tacka stadsdelsförvaltningen för det goda arbete man genomfört i 
en utmanande tid. Av kommunfullmäktiges 16 mål för 
verksamhetsområdet görs bedömningen att tio mål har uppfyllts helt, fem 
mål har uppfyllts delvis och ett mål har inte uppfyllts. 
Stadsdelsförvaltningen landade på ett underskott om 13,4 mnkr, efter 
resultatöverföring. 2024 var året då otryggheten ökade avsevärt i vår 
stadsdel, vilket påverkat oss alla som bor, arbetar och lever i Skärholmen. 
Men tillsammans är vi starka, och tillsammans kommer vi hitta tillbaka till 
att åter bli det trygga, hoppfulla och goda samhälle som Skärholmen en 
gång varit.  
  
I vårt Stockholm bemöts utmaningar genom samarbeten mellan staden, 
företagen, akademin och det civila samhället. Hit ska forskare, turister, 
investerare och studenter från hela världen söka sig. Stockholm ska vara 
en stad för alla – barn och unga, vuxna och äldre, inflyttade och de som 
bott här hela livet, företagare och anställda. Vi tror på stockholmarnas 
förmåga och rätt att bestämma över sina egna liv och därför är det också 
viktigt att alla stockholmare är en del av samhällsbygget och både vill och 
kan bygga sig en bättre framtid. Stockholm ska fortsätta utvecklas i takt 
med vad stockholmarna önskar, behöver och drömmer om. 
  
Vi står på stockholmarnas sida och har en tydlig målsättning med vår 
politik, att lösa de problem som stockholmarna upplever. Det är inte ett 
löfte om att politiken kan lösa alla problem. Men det är ett löfte om att vi 
ska lösa de problem som bara kan lösas genom politiska beslut. Vi ska 
värna och utveckla Stockholm och ta vara på dess unika karaktär och 
skönhet. När staden utvecklas ska det göras med samförstånd med de som 
bor här. 
  
Vi accepterar aldrig att människor får sin frihet begränsad på grund av 
diskriminering, rasism, antisemitism eller otrygghet. Vi arbetar 
målmedvetet för ökad frihet genom kraftfulla insatser mot den brottslighet 
som idag orsakar svåra problem i delar av staden och som begränsar 
människors frihet. Ordning och reda i stadens ekonomi är en förutsättning 
för att alla verksamheter i staden ska fungera. Service och omsorg till 
stockholmarna är utgångspunkten i stadsdelsnämndernas verksamheter, 
oavsett som den handlar om förskola, äldreomsorg, stadsmiljöarbete eller 
någon annan fråga som stadsdelsnämnderna tar beslut om.  
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ETT TRYGGT, LEVANDE OCH HÅLLBART SKÄRHOLMEN 
Stockholm ska vara en stad för alla – barn och unga, vuxna och äldre, 
inflyttade och de som bott här hela livet, företagare och anställda. 
Här ska det vara lika enkelt att vara singel som att bilda familj och 
åldras. Stockholm ska fortsätta utvecklas i takt med vad 
stockholmarna önskar, behöver och drömmer om. Servicen till 
medborgarna i våra stadsdelar är utgångspunkten i stadens 
verksamheter. Målsättningen är att Skärholmen ska vara en stadsdel 
som det är trivsamt att leva i, med hög kvalitet i förskola, skola och 
äldreomsorg, och med trygga, trevliga och välskötta torg, parker och 
grönområden.  

STÄRKT TRYGGHET OCH FÖREBYGGANDE ARBETE 
Endast 44 procent uppger att de upplever att det är tryggt att bo i 
Skärholmen, vilket är långt ifrån övriga staden där 75 procent känner sig 
trygga. Resultatet för Skärholmens stadsdelsområde är en minskning med 
tio procentenheter jämfört med 2023 års resultat, då 54 procent uppgav att 
de kände sig trygga i stadsdelen. Det finns ingenting som är mer 
prioriterat än att få stopp på våldet, där barn allt oftare är både brottslingar 
och brottsoffer.  
  
I Stockholm finns över 30 öppna drogscener. En kartläggning från P4 
Stockholm visar att hälften av alla förskolor i just Skärholmen, ligger på 
en öppen drogscen, enligt polisens definition för öppen drogscen. De 
viktigaste åtgärderna för att minska den öppna drogförsäljningen och göra 
gator och torg tryggare och mer attraktiva är fler människor i rörelse, fler 
timmar på dygnet. För att människor ska våga röra sig ute kring våra 
centrum, inte minst när mörkret faller, behövs både trygghetskameror, 
ordningsvakter och poliser. Tyvärr kan vi konstatera att majoriteten har 
prioriterat ned både trygghetskameror och ordningsvakter, då 2 av 3 
ordningsvakter blivit av med jobbet sedan vänsterstyret tog över 2022. 
Regeringen har nu lovat 100 extra poliser till Stockholm, vilket 
vänstermajoriteten borde matcha med minst 100 nya ordningsvakter.  

Samtidigt är vi glada över att förvaltningen fortsatt att jobba med 
platssamverkan (som inleddes under det grönblå styret förra 
mandatperioden) med fastighetsägare, stadsdelsförvaltning, polis och 
näringsliv. Arbetet med platssamverkan fortsätter och utvecklas, och vi 
hoppas att fler aktörer ska involveras. Genom att involvera fastighetsägare 
och andra företag ökar möjligheten att nå både våra miljö- och klimatmål, 
samt trygghetsmål. Vi vill även att arbetet med näringslivet ska mynna ut i 
fler praktikplatser, lärlingstjänster, feriejobb och extrajobb till våra 
ungdomar och unga vuxna.  
  
  
UPPTÄCK HEDERSRELATERAT VÅLD OCH FÖRTRYCK  
Att upptäcka barn som utsätts för hedersrelaterat våld och förtryck är en 
viktig uppgift redan i förskolan. En förutsättning för att personalen ska 
kunna hjälpa dessa barn är att någon på skolan ser och förstår barnets 
livssituation, utsatthet och behov. Det är därför nödvändigt att förskolans-, 
skolans och fritidsverksamhetens personal har en grundkunskap om vad 
hedersrelaterat våld och förtryck innebär och på vilket sätt det kan ta sig 
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uttryck. Vi måste fortsätta ha ett nära samarbete med skolor, föreningar, 
fritidsgårdar och socialtjänst, för att tidigt upptäcka de barn som far illa.  
  
EN INKLUDERANDE FÖRSKOLA GENOM UPPSÖKANDE 
ARBETE  
Förskolan ska vara en trygg miljö för både barn och pedagoger, där 
barnen får utvecklas i egen takt och där förskolan lägger grunden för ett 
livslångt lärande. Vi vill fortsatt satsa på barns fysiska aktivitet som har 
stor betydelse för en god hälsa och ett gott lärande, där alla barn bör 
omfattas av en strategi för att öka fysisk aktivitet under förskoledagen. Vi 
är stolta över vår förskolepersonal som gör allt för att våra barn ska få 
bästa möjliga undervisning och samtidigt känna sig trygga i förskolan. Det 
är dock utmanande att vara pedagog inom förskolan, när barngrupperna är 
för stora (15,9 barn per barngrupp och årsmålet nås därmed inte). Inte 
heller målet om max 15,5 barn per legitimerad förskolelärare uppnås. 
  
Det är bra att stadsdelsförvaltningen arbetar för att få fler barn att börja 
förskolan och att vi har ökat inskrivningsgraden. Information om 
förskolan till vårdnadshavare med barn som inte är inskrivna, sker genom 
riktade postala utskick samt genom telefonsamtal. Vi tror inte detta är 
tillräckligt då det finns brister i svenska språket i många hushåll. I stället 
bör man genomföra dörrknackning och vara ute ännu mer på platser där 
föräldrar vistas. Det är glädjande att öppen förskola och 
föräldrarådgivningen är samlokaliserade sedan hösten 2023 inom 
”Familjens hus”. Tillsammans med barnavårdscentralen (BVC) och 
barnmorskemottagningen (MVC) ingår de som en familjecentral i 
Skärholmen, vilket skapar goda förutsättningar för samverkan framöver.   
  
Svenska språket i förskolan är en fortsatt utmaning, både bland personal 
och bland barnen. Där är glädjande att man fortsätter med 
utbildningsinsatser för pedagoger, vilket påbörjades förra mandatperioden 
under ledning av den grönblå majoriteten. Vi anser att 
stadsdelsförvaltningen bör införa språktest vid nyrekrytering av 
förskolepersonal, på samma sätt som den styrande majoriteten bestående 
av Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och Miljöpartiet har gjort i 
Göteborgs stad.  
  
Idag har vi tre parklekar i Vårberg, Sätra och Bredäng. Vi förstår att 
förvaltningen måste prioritera i tuffare ekonomiska tider. Samtidigt bor 
det över 2000 personer ovanför Skärholmen centrum längst med 
Ekholmsvägen. Det är därför oroväckande att Ekholmens parklek har 
stängts ner utan någon ersättningsplats. Vi bör ha en mötesplats även för 
de yngre åldrarna (1–6 år), i nära anslutning till just Ekholmsvägen. Inte 
minst med anledning av att det dröjer ytterligare några år innan Bergbanan 
öppnar igen, och det finns utmaningar för barnfamiljer att förflytta sig på 
grund av detta.   
  
BARN MED SÄRSKILDA BEHOV  
I Skärholmen har vi sett en ökning av barn med NPF-diagnoser det 
senaste året. Det är i grunden bra att barn får sina diagnoser tidigt, så de 
kan få det stöd de har rätt till, för att så småningom kunna börja 
förskoleklass och skola. Det kräver mycket tid och engagemang från 
personalen att både lära sig hur man undervisar barn med olika diagnoser, 
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samt ta sig tiden att jobba med barnen både enskilt och i mindre grupp. 
Samarbete med Habiliteringen, BVC, Autismcenter för små barn och 
vårdnadshavare, är av stor vikt för att lyckas i det arbetet.  
  
GÖR DET MER ATTRAKTIVT ATT VARA FÖRSKOLELÄRARE  
Det är viktigt att fortsatt säkerställa att barngrupperna inte blir för stora. 
Skärholmen är den stadsdel som kommer växa mest procentuellt fram till 
2045, vilket på sikt medför ett ökat lokalbehov inom förskolan. Det 
kommer finnas ett stort rekryteringsbehov av personal till förskolan, då 
Skärholmens förskolor beräknas ha cirka 1000 fler barn 2035 jämfört med 
idag. Förskolan är i stort behov av behörig personal och Stockholms stad 
ska vara en attraktiv arbetsgivare för förskolelärare. Att införa 
karriärtjänster är inte en universallösning, men vi behöver anstränga oss 
för att behålla duktiga förskolelärare och attrahera nya. Skärholmen bör 
agera pilot för införandet av karriärtjänster inom förskolan. Möjligheterna 
att erhålla statsbidrag bör undersökas vid utformandet av 
karriärtjänsterna.   
  
EN SKOLA MED HÖG KVALITET FÖR ALLA 
Det är oroande att fler barn i Skärholmen inte klarar målen i kärnämnena i 
grundskolan. Vi har sett ett stort tapp i kunskapsresultat mellan år 2022-
2024, däribland i Söderholmsskolan som tidigare haft höga resultat. 
Vänstermajoriteten i stadshuset presenterade under hösten 2024 att 
studieresultaten mellan flickor och pojkar i grundskolan blivit mer 
likvärdiga. Till saken hör att det är flickorna som tappar i studieresultat, 
vilket bidrar till att det blivit mer jämna studieresultat mellan könen. Detta 
är djupt oroande och något majoriteten i stadshuset måste ta på största 
allvar. För de barn som är placerade i familjehem, HVB och SIS, är 
studieresultaten långt lägre än för andra barn. Detta är allvarligt och något 
stadsdelsförvaltningen i samverkan med utbildningsförvaltningen och 
socialtjänsten, måste ha en handlingsplan för.  
  
BARN, UNGA OCH FRITID 
Vi ser fortsatt att färre barn i Skärholmen deltar i kulturaktiviteter då 
endast 45% deltar aktivt. För flickor ser det ännu sämre ut då endast 41% 
deltar jämfört med 51% pojkar. Idrottsverksamheten ser bättre ut, vilket är 
glädjande. Fritidsbanken kommer kunna bidra ytterligare till att få fler 
unga att prova på olika idrotter. Vi ser hoppfullt på 2025 och de pågående 
arbete som görs för att få fler barn- och unga att engagera sig i olika 
aktiviteter efter skoltid. Vi vet att det finns en stor önskan från ungdomar, 
föräldrar och civilsamhället om att stadsdelsförvaltningen ska bistå i 
arbetet att öppna upp idrottshallar inom stadsdelen, efter skoltid. Detta är 
otroligt viktigt för att vi ska få ett välfungerande och aktivt idrotts- och 
fritidsliv i Skärholmen. Vi behöver fler nya idrottshallar, och vi behöver 
tillgängliggöra dem vi redan har. Därför är också Moderaterna pådrivande 
kring att det måste byggas en ny idrottshall vi Lillholmsskolan, något 
vänstermajoriteten i utbildningsnämnden tyvärr röstade nej till.  
  
LSS, STÖD OCH SERVICE 
Vi måste utgå ifrån individen – och det ska genomsyra alla insatser som 
görs.  
Den psykosociala hälsan är sämre hos personer med olika 
funktionsvariationer och den upplevda tryggheten är lägre. Skärholmens 
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stadsdel ska stärka samarbetet mellan socialtjänstens olika verksamheter, 
socialnämnden samt andra berörda nämnder och bolag för att säkerställa 
likställighet och samordning. Insatser ska utformas med respekt för varje 
persons önskemål och vi ska verka för tidigare och längre beslut, för att 
öka framförhållningen för både brukare, anhöriga och utförare. Vi ska 
verka för att det byggs fler LSS-bostäder och gruppboenden i stadsdelen, 
så människor kan bo kvar nära sina anhöriga. Stadsdelsförvaltningen bör 
utveckla och implementera rutiner för att säkerställa barnperspektivet och 
barns delaktighet i handläggningen, samt skapa förutsättningar för barns 
rätt till information. Delaktigheten vid individuella planer (SIP) måste 
öka. Vidare måste se till att det finns välfungerande rutiner för att skolan 
ska kunna kalla till SIP-möten, och vi måste särskilt prioritera ledsagning 
för att barn och unga vuxna med funktionsvariationer, så att de 
regelbundet kan delta i fritidsaktiviteter. Skärholmens stadsdelsnämnd bör 
uppdra till förvaltningen att genomföra ett projekt där feriejobbande unga, 
anordnar olika aktiviteter och evenemang för personer med 
funktionsvariation.  
  
VALFRIHET OCH VÄRDIGHET FÖR ALLA ÄLDRE 
Äldre i Skärholmen ska ha en trygg ålderdom präglad av frihet och 
gemenskap. Under förra mandatperioden tog vi krafttag för att motverka 
ensamhet och social isolering genom att prioritera förebyggande arbete 
med diverse seniorträffar. Vi vill gärna lyfta fram Seniordagarna som blev 
ett mycket lyckats inslag, där flertalet aktiviteter anordnades dagligen, 
under flera dagar. Måltidsstunden för våra äldre är central. Maten som 
serveras ska vara god, näringsrik och varierad. Vi vill därför utveckla 
Matlyftet ytterligare, och anordna fler träffar där äldre kan ses, äta god 
mat, ta ett glas vin om de önskar det, och lyssna på musik eller annan 
underhållning. Vi vet att det är svårt för många att ta sig in till staden för 
att uppleva mat, kultur och underhållning. Därför måste vi kunna erbjuda 
det lokalt i Skärholmen.  
  
Under de närmaste tio åren beräknas antalet personer som är 85 år och 
äldre i Stockholms län att öka med drygt 70 procent, från knappt 50 000 
till drygt 86 000 personer. Att gruppen ökar kraftigt är positivt, men ställer 
stora krav på anpassat boende, hemtjänst, vård i hemmet och annat behov 
av stöd och hjälp i vardagen. Det är stor brist på seniorbostäder i hela 
staden och även i Skärholmen. Därför är det viktigt att bostäder för äldre 
planeras tidigt vid framtagande av nya detaljplaner.  
  
ANSVAR FÖR EKONOMI  
Under Socialdemokraternas styre har skuldsättningen skenat. Staden lånar 
just nu en miljon kronor i timmen, och innan mandatperioden är slut 
kommer den offentliga skulden att ha passerat 100 miljarder kronor. 
Ränkostandanerna är nästan lika stora som kostnaderna för stadens 
förskoleverksamhet. Vi vill reducera investeringsvolymen, öka 
självfinansieringsgraden och den externa privata finansieringen samt 
stärka kostnadskontrollen. Lågkonjunkturen fördjupades under 2024, även 
om vi nu ser ljusningar med uppnått inflationsmål och sänkta räntor. Det 
dröjer dock till 2026 innan svensk ekonomi är i konjunkturell balans. I 
Skärholmen har vi en högre arbetslöshet bland unga (16-24 år), där 10 
procent är arbetslösa jämfört med 2 procent i övriga staden. Detta innebär 
att stadsdelsförvaltningen måste arbeta aktivt med frågan och tillsammans 
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med arbetsmarknadsförvaltningen involvera det privata näringslivet. 
Kommunala feriejobb för ungdomar är en början, men långt ifrån 
tillräckligt.  
  
  
  
SOCIALT SKYDDSNÄT OCH NY SOCIALTJÄNSTLAG 
Stadsdelsförvaltningen landade på ett underskott om 13,4 mnkr, efter 
resultatöverföring. De verksamhetsområden som går med underskott är 
individ- och familjeomsorg, äldreomsorg, stöd och service till personer 
med funktionsnedsättning och ekonomiskt bistånd. Under december 2024 
visar statistiken att 121 barn och unga från Skärholmen är placerade i 
någon form. 63 barn och unga är placerade enligt LVU och 58 är 
placerade enligt SoL. Alla dessa är otroligt viktiga verksamheter, där 
högsta kvalitet måste upprätthållas.  
  
Utfallet i Skärholmen följer övriga Sverige, där ensamstående kvinnor är 
representerade i mycket högre grad än män avseende ekonomiskt bistånd. 
Kvinnor och HBTQI-personer är också målgrupper som i större 
utsträckning utsätts för våld i nära relation. Här måste vi fortsatt bedriva 
ett aktivt samarbete med polis, socialtjänst, SHIS och Kvinnojourer för att 
kartlägga, hjälpa och bistå de som är våldsutsatta, deras barn och även 
husdjur.  
  
I juli 2025 införs den nya socialtjänstlagen vilket innebär att det blir lag på 
att arbeta förebyggande för att förhindra att barn och vuxna far illa. 
Socialtjänsten kommer behöva vara ännu mer tillgänglig, insatser ska 
göras ännu snabbare och vissa insatser utan behovsprövning. I praktiken 
innebär det än mer ansvar för ännu fler verksamhetsområden inom 
stadsdelsförvaltningens område, samt ökat dokumentationskrav, även för 
öppna insatser.  
  
JOBB OCH ETT VÄXANDE NÄRINGSLIV 
För att vända den negativa utvecklingen i Stockholm måste vi få fart på 
den ekonomiska tillväxten. Att sänka kommunalskatten är inte bara 
moraliskt rätt, utan leder också till att det lönar sig mer att arbeta och att 
fler har råd att konsumera. Utöver sänkt skatt vill Moderaterna stärka 
Stockholms tillväxtmöjligheter genom att omgående inleda förhandlingar 
med regeringen om byggandet av Östlig förbindelse. Under 2023 skickade 
förvaltningen ut en enkät till företagarna i stadsdelsområdet som en del i 
arbetet för att utöka samarbetet med det lokala näringslivet. Enkätens 
syfte var att ge förvaltningen en ökad förståelse för det lokala 
näringslivets behov och upplevelse av att bedriva företag i 
stadsdelsområdet. Resultatet av enkäten visade att näringsidkare i 
centrumområdena befann sig i en situation som innebar att de inte 
planerade att utöka sin verksamhet. Det som framför allt lyftes var 
trygghetsfrågan utifrån händelser i stadsdelsområdet, vilket vi beklagar.  
  
Näringslivet i Skärholmen består av flera, lokala entreprenörer, som 
jobbar hårt veckans alla dagar för att få sin verksamhet att gå ihop. 
Skärholmen ska ha ett företagsklimat i världsklass med många nya idéer 
för framtiden. Här har stadsdelen en viktig uppgift att bidra till 
Stockholms attraktivitet för talanger, genom att erbjuda såväl en trygg 
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stadsdel, som en stimulerande uppväxtmiljö för den som väljer att bosätta 
sig här med sin familj. Vi vill att Skärholmen ska vara en stadsdel dit nya 
företag inom olika sektorer söker sig och etablerar sig – En världsstad i 
miniatyr! 
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2025-02-20 
         
Ärende 16 
  
Verksamhetsberättelse VB 2024 för Skärholmens 
stadsdelsnämnd  
  
Alice Vestlin (C)  
Kenth Aronsson (C) 
  
  
  
Särskilt uttalande 
  
Vi vill inleda med att tacka förvaltningen och alla dess medarbetare 
för deras hårda arbete under det föregående året. 2024 var på många 
sätt ett svårt år med många utmaningar. Genom outtröttligt arbete 
har förvaltningens medarbetare upprätthållit kvalitet och service för 
Skärholmens medborgare.   
  
I det följande vill vi göra några nedslag där majoritetens politik 
varit otillräcklig för att uppnå flera av de mål som finns för 
förvaltningens verksamheter.  
  
Skärholmen behöver hopp, framtidstro och optimism. Det behövs 
ett politiskt ledarskap som lyssnar och bygger på tillit mellan 
människor. Ett ledarskap som tar problemen med otrygghet och en 
kluven stad på ännu större allvar. I Skärholmen är det bara 44 % 
som känner sig trygga, jämfört med 75 % i staden som helhet. Det 
är anmärkningsvärt. Vänsterstyret måste prioritera trygghetsfrågan 
högre och fokusera på att skapa en trygghetskänsla och en lokal 
gemenskap i Skärholmen.  
  
Alla barn ska ha rätt till en aktiv fritid och det är extra viktigt för 
barn som på olika sätt växer upp under otrygga förhållanden. I 
indikatorer som rör barn och ungas fritid är det flera som inte 
uppnås. Vad gäller nöjdheten med tillgången på fritidsaktiviteter 
ligger Skärholmen under staden i genomsnitt. För barn och 
ungdomar som deltar i föreningsliv och kulturaktiviteter på fritiden 
nås inte heller målen. Vi vet att risken för psykisk ohälsa ökar om 
barn och unga inte är fysiskt aktiva eller inte har en aktiv fritid. Det 
är hög tid att majoriteten tar den här frågan på allvar.  
  
Förskolan ska lägga grunden för framtiden, språkutveckling och 
kommande skolresultat och ge föräldrar trygghet i att barnen tas om 
hand på bästa sätt medan de arbetar eller studerar. De barn som 
gynnas mest av en god förskola är de barn som har de svåraste 
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förutsättningarna, till exempel barn i socioekonomiskt utsatta eller 
nyanlända familjer. I det här sammanhanget vill vi lyfta fram att 
målet om andelen legitimerade förskollärare av totalt antal anställda 
inte uppnås. Det är angeläget att majoriteten följer frågan för att 
säkerställa kvaliteten i Skärholmens förskolor.  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2025/55-1 (Godkänd - R 1) Verksamhetsberättelse 
2024 Skärholmens stadsdelsnämnd. 

 SKHLM 2025/55-2 Bilaga 01 - Sdn24 VB 2024. 
 SKHLM 2025/55-3 Bilaga 02 - Uppföljning av intern 

kontroll Skärholmens stadsdelsnämnd. 
 SKHLM 2025/55-4 Bilaga 03 - 2024 Åtgärdsplan SÖK 

Skärholmen. 
 SKHLM 2025/55-5 Bilaga 04 - GDPR Årsrapport 2024. 
 SKHLM 2025/55-6 Bilaga 05 - Skärholmens 

stadsdelsnämnd Slutrapport Förbättrad belysning Vårgården. 
 SKHLM 2025/55-7 Bilaga 06 - Skärholmens 

stadsdelsnämnd Slutrapport Trädplantering för ökad 
krontäckningsgrad utifrån värmekartering. 

 SKHLM 2025/55-8 Bilaga 07 - Skärholmens 
stadsdelsnämnd Slutrapport Utveckling av Idleken med 
utegym som breddar platsens vistelsevärden. 

 SKHLM 2025/55-9 Bilaga 08- Sammanställning av inkomna 
medborgarförslag 2024. 

 SKHLM 2025/55-10 Bilaga 09 - Sammanställning av 
inkomna synpunkter och klagomål 2024. 

 SKHLM 2025/55-11 Bilaga 10 - Sammanställning åtgärdade 
klagomål inkomna 2023. 

 SKHLM 2025/55-12 Bilaga 11 - Basnyckeltal 2024. 
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§ 17 
Delegation enligt LVM samt förordnande enligt LVU och 
lagen om placering av barn i skyddat boende.  
- beslutsärende 
SKHLM 2025/91 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden delegerar till nedan nämnda tjänstepersoner 
vid Socialjouren att begära polishandräckning enligt LVM 45 § 1 
och 2 st. inom nämndens eget ansvarsområde. 
2. Stadsdelsnämnden förordnar nedan nämnda tjänstepersoner vid 
Socialjouren att begära polishandräckning enligt LVU § 43 1 st. 2 p 
inom nämndens eget ansvarsområde. 
3. Stadsdelsnämnden förordnar till nedan nämnda tjänstepersoner 
vid Socialjouren att begära biträde av polismyndigheten för att 
genomföra beslut om skyddat boende eller om en omedelbar sådan 
insats enligt 8 kap. 7 § lagen om placering av barn i skyddat boende 
inom nämndens eget ansvarsområde. 
Abdelaziz Abdelsaid, Ann Dahlgren, Anna Lago-Lengquist, Anna-
Stina Wilhelmsson, Antonio Bracamonte, Daniel Colegate, Elin 
Orvik, Emma Nikolaou, Eva  homasson, Felicia Narvaez Adolfsson, 
Feryal Lövström, Frida Allertz, Johanna Kumblad, Julia Falk 
Nordberg, Johanna Nilsson, Katrin Pettersson, Lena Svärd, 
Liliana Pellegrino, Linda Backe, Lis-Marie Boija, Liselotte Bäck, 
Malin Karlsson, Maria Rangdag, Maria Sjölin, Marimba Roney, 
Maya Heckscher, Millicent Reyes, Mohamud Abdi Osman, 
Nicolina Wallmark, Nina Kosari, Philip Lindholm, Sanna Eriksson, 
Sandra Nilsson, Sandra Qvist, Sara Zia, Susanne Bohlin, Therese 
Nilsson, Therese Travis, Ulrika Gresnes, Veronica Blomqvist, 
Victoria Scherman, Ylva Engelbrektsson, Ylva Westerdahl 
 

Beslutsgång 
 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2025/91-3 (Godkänd - R 1) Delegation enligt LVM 
samt förordnande enligt LVU och lagen om placering av 
barn i skyddat boende. 

 SKHLM 2025/91-2 Protokollsutdrag. 
 SKHLM 2025/91-1 Inkommet mail. 
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§ 18 
Motion om att staden behöver ny handlingsplan mot 
heders- och uppfostringsresor  
- svar på remiss 
Omedelbar justering 
SKHLM 2024/1135 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen.  
2. Omedelbar justering. 
 

Beslutsgång 
 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut. Ordförande Stephan Guiance (S) hör att det finns två förslag 
till beslut: förvaltningens och Moderaternas. Han ställer dessa mot 
varandra och hör bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
Moderaterna reserverar sig mot beslutet, till förmån för sitt eget 
förslag till beslut 
Centerpartiet reserverar sig mot beslutet. 

Förslag till beslut 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat m.fl. (M) anmäler för 
moderaterna ett förslag till beslut enligt bilaga 
Ledamoten Alice Vestlin m.fl (C) anmäler att Centerpartiet ansluter 
till Moderaternas förslag till beslut. 

Bilaga 
Motion om handlingsplan mot heders- och uppfostringsresor  
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Ärende 18 
  
  

 Sophia Granswed Baat m.fl. (M) 
  

  
Förlag till beslut 
  

1. Att tillstyrka motionen 
2. Att därutöver anföra: 

  
Den moderatledda regeringen har tagit viktiga steg för att skydda 
barn i riskzonen. Nya juridiska åtgärder gör det nu möjligt för 
myndigheter att besluta om utreseförbud för barn när det finns en 
påtaglig risk att de förs utomlands, och därigenom utsätts för fara 
som kan skada deras hälsa eller utveckling. Detta gäller särskilt i 
fall där omständigheterna innebär att barnet kan behöva skyddas 
enligt LVU (Lagen med särskilda bestämmelser om vård av unga). 
Dessa nya verktyg behöver omgående implementeras i arbetet för 
de som dagligen möter barn och unga, oavsett om det är 
socialtjänsten eller skolpersonal.  
  
Västerås stad har utvecklat ett strukturerat arbetssätt för att hantera 
elever som inte kommer till skolan genom en särskild rutin för 
"saknade elever." Detta arbetssätt särskiljer frånvaro på grund av 
problematisk skolfrånvaro från fall där elever är helt saknade, och 
dokumenteras systematiskt i ett journalsystem. Denna 
differentiering gör det möjligt för skolan att agera utifrån olika 
orsaker till frånvaron, som exempelvis när en familj har flyttat 
utomlands utan att avregistrera sig eller när en elev potentiellt hålls 
kvar utomlands mot sin vilja.  
  
Stockholms stad bör inspireras av Västerås stad och införa ett mer 
systematiskt arbetssätt för att säkerställa att elever som eventuell 
förts utomlands mot sin vilja snabbt identifieras och att åtgärder 
vidtas, i dessa situationer är tid en kritisk faktor. Inga fler barn ska 
falla offer för hedersvåldet i Stockholm.  
  
  

  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/1135-2 (Godkänd - R 1) Remissvar - Motion 
om att staden behöver en ny handlingsplan mot heders- och 
uppfostringsresor. 

 SKHLM 2024/1135-1.1 Motion om att staden behöver ny 
handlingsplan mot heders- och uppfostringsresor 
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 SKHLM 2024/1135-1 Remiss av Motion om att staden 
behöver ny handlingsplan mot heders- och uppfostringsresor, 
KS 2024/1179. 

 

Sida 26 (49)



 
 

Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 3/2025 
 

2025-02-20 

§ 19 
Lokalt demokratiarbete  
- svar på skrivelse 
SKHLM 2024/1004 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på skrivelsen 
 

Beslutsgång 
 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
  

Särskilt uttalande 
* Ordförande Stephan Guiance (S) anmäler för majoriteten ett 
särskilt uttalande enligt bilaga 
* Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för 
Sverigedemokraterna ett särskilt uttalande enligt bilaga. 

Bilagor 
  

Sida 27 (49)



 
 

Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 3/2025 
 

2025-02-20 

 
Lokalt demokratiarbete 

Stephan Guiance m.fl. (S) 

Shamso Ali Hassan m.fl. (V) 

Karmapriya Muschott m.fl. (MP) 

  

  

Särskilt Uttalande: 

Vi i majoriteten tackar förvaltningen för ett betryggande och 
genomarbetat svar på Sverigedemokraternas skrivelse och ser 
positivt på motionärernas engagemang i frågan om lokalt 
demokratiarbete. Vi delar uppfattningen att demokrati inte får 
begränsas till de allmänna valen, utan måste vara en kontinuerlig 
och levande process. Ett aktivt medborgarskap och en stark lokal 
demokrati är avgörande för att bygga förtroende för våra 
gemensamma institutioner och för att ge invånarna i Skärholmen 
möjlighet att påverka sin vardag. 
  
För att demokratiarbetet ska bli meningsfullt och inkluderande 
måste det ta hänsyn till de utmaningar som många invånare står 
inför, såsom ekonomisk utsatthet, språkliga barriärer och strukturell 
diskriminering. Utan ett sådant perspektiv riskerar arbetet att bli 
ytligt och utesluta de som behöver störst stöd för att delta i det 
demokratiska samtalet. 
  
Vi anser att ett hållbart demokratiarbete måste bygga på social 
rättvisa och förtroendeskapande insatser. Det innebär att vi måste 
särskilt stödja de grupper som annars riskerar att hamna utanför de 
politiska samtalen. Satsningar på medborgardialog, föreningsliv och 
lokal organisering bör därför inte vara engångsföreteelser, utan en 
långsiktig och integrerad del av vårt arbete. 
  
Det lokala demokratiarbetet har sedan den rödgröna majoriteten 
tillträtt varit en central del av förvaltningens arbete. I förvaltningens 
tjänsteutlåtande framgår tydligt hur vi arbetar med att stärka 
delaktigheten och förtroendet genom konkreta insatser. Exempelvis 
nämns arbetet med att öka valdeltagandet i LSS-verksamheter, det 
pågående arbetet att etablera ett ungdomsråd och att varje enhet ska 
genomföra minst en aktivitet för att främja demokratiarbetet. 
Dessutom arbetar förvaltningen aktivt med att förbättra 
kommunikationen med skärholmsborna och öka transparensen i 
verksamheten. Vi ser mycket positivt på förvaltningens arbete och 
hoppas att deras utlåtande kan vara behjälpligt för motionärernas 
kännedom om demokrati. 
  

Sida 28 (49)



 
 

Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 3/2025 
 

2025-02-20 

 
  
Skärholmens Stadsdelsnämnd  
Särskilt uttalande  
2025-02-20 
Ärende 19  
Dnr SKHLM 2024/1004 
  
Skrivelse; Lokalt demokratiarbete 
  
Vi tackar förvaltningen för detta svar på vår skrivelse. 
  
I vår skrivelse betonade vi val som en viktig faktor i vår 
frågeställning. Orsaken är att valdeltagandet är lägre i 
Stadsdelen än i staden i genomsnitt, och att vi anser att 
valdeltagande är en av de viktigaste indikatorerna i 
förhållande till demokratin. 
  
Förvaltningens svar betonar mer på den andra delen som 
finns beskriven i reglementet för stadsdelarna. Dvs. det som 
handlar om delaktighet. Förvaltningen betonar också att de i 
verksamhetsplanen för 2025 lyfter demokrati ur olika 
perspektiv, dock är anslaget att demokratifrågan ska angripas 
ur olika minoritetsperspektiv.  
  
Valdeltagande är dock en väldigt samlande indikator som 
påvisar att problemet snarare är av en mycket bredare 
karaktär, och vi tror därför att förvaltningens arbete till stor del 
kommer misslyckas. Vi ser heller ingen plan från 
förvaltningen att vidare undersöka det faktiska valdeltagandet 
bland de utpekade minoriteterna. Faktum är att förvaltningen 
inte ens nämner valdeltagande i sitt svar.  
  
Det verkar som att den rödgröna majoriteten och 
förvaltningen tror att man genom att fokusera på minoriteter 
kan förmå majoriteten att öka sitt valdeltagande. Det tror vi 
inte alls på. Vi tror det är tvärtom, ett högt valdeltagande hos 
majoriteten kommer också driva upp valdeltagandet bland 
minoriteter.  
  
  
Tapani Juntunen (SD) 
  
Roland Johansson (SD) 
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Handlingar i ärendet 
 SKHLM 2024/1004-2 (Godkänd - R 1) SKHLM 2024/1004 

tjänsteutlåtande 
 SKHLM 2024/1004-1 Skrivelse; Lokalt demokratiarbete. 
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§ 20 
Om stadsdelens placering av minderåriga på HVB-hem.  
- svar på skrivelse 
SKHLM 2024/874 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på skrivelsen. 
 

Beslutsgång 
 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 

Särskilt uttalande 
* Ordförande Stephan Guiance (S) anmäler för majoriteten ett 
särskilt uttalande enligt bilaga 
* Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler för 
Sverigedemokraterna ett särskilt uttalande enligt bilaga. 

Bilaga 
Särskilt uttalande majoriteten. 
Särskilt uttalande Sverigedemokraterna 
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Ärende 20 

Om stadsdelens placering av minderåriga på HVB-
hem. 
Stephan Guiance m.fl. (S) 

Shamso Ali Hassan m.fl. (V) 

Karmapriya Muschott m.fl. (MP) 

  

Särskilt Uttalande: 

Den rödgröna majoriteten i Skärholmens stadsdelsnämnd tackar 
förvaltningen för sitt remissvar gällande Sverigedemokraternas 
skrivelse om minderåriga barn som placeras i HVB-hem och 
misstänkta kopplingar till kriminella 
nätverk.                                                                           Förvaltninge
n har i sitt svar tydliggjort att det redan finns omfattande rutiner för 
att säkerställa att minderåriga inte placeras i kriminella 
miljöer.  Stadens förvaltningar, som Skärholmens, arbetar aktivt 
med IVO och vidtar åtgärder vid minsta misstanke om 
oegentligheter. 

Den rödgröna majoriteten står fast vid att detta är en fråga om 
trygghet för våra mest utsatta barn och unga. Vi tar ansvar och 
vidtar skarpa åtgärder för att stoppa kriminella HVB-aktörer. 
Samtidigt tar vi avstånd från SD:s oseriösa och populistiska politik 
som snarare fokuserar på att skuldbelägga socialtjänsten än att 
faktiskt lösa problemet. 

För att motverka dessa problem har Stockholms stad under 
Alexander Ojanne ledning infört: 

 Striktare seriositetsprövning av HVB-hem och deras ägare 
för att säkerställa att de inte har kopplingar till kriminella 
nätverk. 

 Fördjupad samverkan med Inspektionen för vård och 
omsorg (IVO) för att snabbt identifiera och agera mot 
brister i HVB-verksamheter. 

 Utökad tillsyn och skärpta kontroller, inklusive 
oannonserade besök för att säkerställa att placerade barn får 
en trygg och säker miljö. 

 Snabb omplacering av barn vid minsta misstanke om att 
ett HVB-hem har kopplingar till organiserad brottslighet. 
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Den rödgröna majoriteten i stadshuset med Ojanne i spetsen har 
gång på gång framfört stor oro och höjda röster på hur kriminella 
nätverk utnyttjar HVB-hem för egen vinning. Trots upprepade 
varningar har Tidöregeringen misslyckats med att införa 
nödvändiga lagändringar för att skydda barn och unga från dessa 
farliga miljöer. 

Socialborgarrådet Alexander Ojanne har tydligt kritiserat 
regeringens passivitet och lyft fram bristen på insyn i HVB-
hemmens ägarstrukturer. Staden får helt enkelt inte veta vilka dessa 
kriminella HVB-hemmen är; det har vi blivit nekade av polisen och 
IVO samt även förlorat rättsligt i kammarrätten. Ojanne har 
efterfrågat omedelbara lagändringar för att säkra att barn inte 
placeras i miljöer som kan fördjupa deras utsatthet genom en 
lagstiftning som gör om sekretesslagen. Regeringen behöver 
snabbutreda den här frågan för att ge kommunerna de verktyg som 
krävs för att agera effektivt, tyvärr har man inte hörsammat denna 
begäran.  

Sverigedemokraternas politik i frågan är motsägelsefull. Samtidigt 
som de kräver hårdare kontroll av HVB-verksamheter saknar de 
konkreta förslag och förespråkar ofta en minskad offentlig sektor. 
Istället för att bidra med lösningar väljer SD att utnyttja problemet 
för politisk vinning utan att ta ansvar för våra barn och ungas bästa. 

Det är dags att sluta med retorik och vidta verkliga åtgärder. 
Regeringen måste omedelbart förbättra lagstiftningen och ge 
kommunerna rätt verktyg för att stoppa kriminella aktörer inom 
HVB-verksamheten. 

Vi ser positivt på de åtgärder som vidtagits i Skärholmens 
förvaltning och resterande delar av staden, men efterfrågar att 
regeringen tar sitt ansvar och genomför nödvändiga förändringar på 
nationell nivå för att stötta våra barn och unga. Vi måste även ställa 
frågan varför en så viktig samhällsvård ska vara privatiserad. Det 
handlar inte om valfrihet, för ingen väljer vilket HVB-hem de ska 
placeras på. Det kan mycket väl vara Sveriges dummaste 
privatisering.      
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Skärholmens Stadsdelsnämnd 
Särskilt uttalande 
2025-02-20 
Ärende 20 
Dnr SKHLM 2024/874 
  
Skrivelse; Om stadsdelens placering av minderåriga på 
HVB-hem 
  
Vi vill tacka förvaltningen för detta utförliga svar, som ger en 
god inblick i strukturen för organisationen kring hvb-hem.  
  
Stockholm stad är tämligen decentraliserad vad gäller det 
operativa arbete inom det sociala området. Större delen av 
ansvaret ligger på stadsdelarna. Det strukturella ansvaret för 
samtliga relevanta styrdokument för området klubbas dock i 
kommunfullmäktige. Socialförvaltningen centralt har idag 
inget mandat att ta fram styrdokument, utan i så fall måste 
dessa slussas upp till kommunfullmäktige för beslut, vilket är 
en tidsödande process. 
Vi ser ett behov av en uppdatering gällande reglementet för 
Socialförvaltningen, för att stärka den operativa delen och ge 
ett starkare stöd till stadsdelarna.  
  
Gällande just HVB-hemmen där det framkommit mycket 
oroande uppgifter under föregående år, tror vi kräver ett 
nytänkande gällande stadens organisation, där 
socialförvaltningen har en central funktion som både har mer 
av det strukturella ansvaret men också snabbt kan ändra 
relevanta dokument på detaljnivå som påverkar 
stadsdelarnas operativa verksamhet, utan att detta 
nödvändigtvis måste föregås av beslut i kommunfullmäktige.  
  
Tapani Juntunen (SD) 
  
Roland Johansson (SD) 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/874-2 (Godkänd - R 1) Svar på Skrivelse. 
 SKHLM 2024/874-1 Skrivelse; Om stadsdelens placering av 

minderåriga på HVB-hem. 
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§ 21 
Vidaredelegation av beslutanderätt: Gemensam 
upphandling av barn- och elevregister  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/1083 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
 

Beslutsgång 
 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/1083-3 Vidaredelegation upphandling BoE. 
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§ 22 
Svar på internremiss. Tillstånd och dispens inför 
byggnation av Gräsholmsvägen i Sätraskogens 
naturreservat  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/1119 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna 
 

Beslutsgång 
 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
  

Särskilt uttalande 
Ordförande Stephan Guiance (S) anmäler för majoriteten ett särskilt 
uttalande enligt bilaga. 
  

Bilaga 
Särskilt uttalande Stephan Guiance (S) m.fl. Shamso Ali Hassan (V) 
m.fl, Karmapriya Muschott (MP) m.fl 
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Ärende 22 

Svar på Internremiss Gräsholmsvägen vid Sätraskogens 
naturreservat  

Stephan Guiance m.fl. (S) 

Shamso Ali Hassan m.fl. (V) 

Karmapriya Muschott m.fl. (MP) 

  

Särskilt Uttalande: 

Vi i majoriteten tackar förvaltningen för ett välarbetat och 
genomarbetat remissvar och ställer oss positiva till dess innehåll. Vi 
ser att anläggandet av Gräsholmsvägen och munkbrunnen är viktiga 
för den övergripande utvecklingen av Skärholmsdalen och att 
åtgärderna har planerats i dialog med både stadsdelsförvaltningen 
och miljöförvaltningen. 

Samtidigt innebär förslaget ett intrång i Sätraskogens naturreservat, 
där sex träd behöver fällas och 635 kvadratmeter mark tas i anspråk. 
Vi delar förvaltningens bedömning att de föreslagna 
kompensationsåtgärderna är viktiga men inte tillräckliga för att fullt 
ut väga upp förlusten av naturvärden i området. Vi understryker 
därför vikten av att exploateringsnämnden tar fram och genomför 
ytterligare kompensationsåtgärder, i linje med tidigare framtagna 
förslag för rekreativa och ekologiska åtgärder i Skärholmsdalen. Vi 
ser även att förvaltningen godkänner genomförandet av åtgärderna i 
enlighet med ansökan, under förutsättning att samtliga synpunkter i 
remissvaret tillgodoses. 

Vi betonar också betydelsen av att: 
 Skydds- och kompensationsåtgärderna genomförs enligt 

ansökan och utökas där det är möjligt. 
 Tidigare föreslagna åtgärder, såsom att skapa en ny entré till 

reservatet, anlägga ett utegym med grillplats och förbättra 
promenadstråket längs bäcken, övervägs som en del av 
kompensationspaketet. 

 Principen om att plantera minst två nya träd för varje träd 
som fälls tillämpas, för att stärka den biologiska mångfalden 
och bidra till en långsiktig kompensation för förlorad 
grönstruktur. 

 Förvaltningen och tillsynsmyndigheten involveras i en 
försyn innan arbetena påbörjas, och att uppföljning sker 
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genom en slutlig besiktning med skriftlig redovisning av 
åtgärderna. 

Det är av stor vikt att utvecklingen av området sker med största 
möjliga hänsyn till reservatets bevarandevärden och att intrånget 
kompenseras på ett sätt som stärker både natur- och 
rekreationsvärdena i området. 

  

  

  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/1119-4 Intern remiss Tillstånd dispens 
Gräsholmsvägen Skärholmsdalen 

 SKHLM 2024/1119-3 Internremiss Tillstånd dispens 
Gräsholmsvägen Skärholmsdalen 
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§ 23 
Svar på internremiss: Inbjudan till samråd om förslag till 
detaljplan för fastigheterna Kråksätra 1 mfl. i stadsdelen 
Sätra  
- anmälningsärende 
SKHLM 2024/1152 
 

Beslut  
Anmälan godkänns och läggs till handlingarna 
 

Beslutsgång 
 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
  
* Ordförande Stephan Guiance (S) anmäler för majoriteten ett 
särskilt uttalande enligt bilaga. 
* Ledamoten Alice Vestlin (C) anmäler för Centern ett 
särskilt uttalande enligt bilaga. 
Moderaterna, Liberalerna och Sverigedemokraterna ansluter till 
Centerpartiets särskilda uttalande 

Bilaga 
Särskilt uttalande majoriteten 
Särskilt uttalande Centerpartiet 
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Ärende 23 

Svar på Internremiss: Planärende på samråd. Kråksätra 1 mfl.i 
stadsdelen Sätra, Dnr 2016-17314  

Stephan Guiance m.fl. (S) 

Shamso Ali Hassan m.fl. (V) 

Karmapriya Muschott m.fl. (MP) 

  

Särskilt Uttalande: 

Vi i majoriteten tackar förvaltningen för ett välarbetat och 
genomarbetat remissvar och ställer oss positiva till dess innehåll. Vi 
ser att detaljplanen kan bidra till att skapa nya bostäder i området 
och att den planerade utformningen tar viss hänsyn till landskapets 
topografi och parkstråket. Samtidigt vill vi lyfta vikten av att 
utvecklingen sker med största möjliga omsorg om de höga 
naturvärdena i området. 

Exploateringen innebär påtagliga konsekvenser för den befintliga 
park- och naturmiljön, särskilt genom de ingrepp som görs i 
hällmarkshöjderna och genom att skyddsvärda träd tas ned. Vi ser 
att ingen kompensation föreslås för förlusten av träd och vill därför 
betona vikten av att plantera minst två nya träd för varje träd som 
tas ned. Detta är avgörande för att bevara grönstrukturen och 
upprätthålla ekosystemtjänsterna i området. 

Vi delar förvaltningens bedömning att det är av största vikt att 
säkerställa att grönytorna förblir driftbara efter genomförandet. 
Förvaltningens delaktighet i utformningen av dagvatten- och 
skyfallshantering på parkmark är central för att möjliggöra 
långsiktigt hållbara lösningar, där både lutningar och växtval 
anpassas för att säkerställa en funktionell och lättskött utemiljö. 

Gällande placeringen av elnätsstationen ser vi det som angeläget att 
en mer lämplig lokalisering utreds. Vi instämmer i förvaltningens 
bedömning att en placering längs Örnsätrabacken kan vara att 
föredra framför den föreslagna vid vändplanen vid 
Kråksätrabacken. En sådan lösning skulle kunna minska påverkan 
på parkmiljön och bidra till en mer välfungerande helhet i områdets 
planering. 

Med detta hoppas vi att utvecklingen av området genomförs på ett 
sätt som tar hänsyn både till de framtida boende och till områdets 
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känsliga naturvärden, så att påverkan på grönstrukturen och den 
biologiska mångfalden minimeras. 
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Ärende 23 
  
Planärende på samråd. Kråksätra 1 mfl.i stadsdelen Sätra, Dnr 
2016-17314 
  
Alice Vestlin (C)  
Kenth Aronsson (C) 
Sophia Granswed Baat m.fl. (M)  
  
  
  
Särskilt uttalande 
  
I detaljplanen föreslås att 47 radhus ska byggas. Vi vill särskilt 

uppmärksamma att förslaget 
innebär att en bollplan för spontanidrott tas bort utan att det 

planeras för någon ersättningsplan I 
tjänsteutlåtandet hänvisas till att det finns andra 
spontanidrottsytor i 

närområdet. Dessa ytor är dock i form av en hundrastgård och en 
bouleplan, vilka inte på 

något sätt är jämförbara med en fotbollsplan.  
  
Spontanidrottsytor är öppna för alla, och genom dessa ges 

stockholmare möjligheten att vara 
fysiskt aktiva utifrån sina egna förutsättningar. I vår stadsdel, där 

barn och ungdomar deltar i 
föreningslivet i lägre utsträckning än i andra stadsdelar, är det 

särskilt viktigt att det 
finns öppna, tillgängliga platser där barn och unga kan vara fysiskt 

aktiva.  
  
När fler bostäder byggs ökar behovet av tillgängliga 

spontanidrottsytor. Att då ta bort en 
fotbollsplan är helt fel väg att gå. Vi beklagar att majoriteten 

återigen prioriterar bort idrott 
och barn och ungas tillgång till meningsfulla fritidssysselsättningar.  
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2024/1152-3.1 Kopia av SKHLM 2024/1152 
Samråd Kråksätra 1 mfl 

 SKHLM 2024/1152-5 SKHLM 2024/1152 Samråd Kråksätra 
1 m fl, 
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Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 3/2025 
 

2025-02-20 

§ 24 
Samlingsärende. Protokoll - Gruppledarmöte, år 2025.  
- anmälningsärende 
SKHLM 2025/2 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan och lägger den till 
handlingarna 
 

Beslutsgång 
 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2025/2-1 Protokoll 2025-01-23. 
 

Sida 44 (49)



 
 

Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 3/2025 
 

2025-02-20 

§ 25 
Samlingsärende. Protokoll - Förvaltningsgruppen, år 
2025.  
- anmälningsärende 
  
SKHLM 2025/4 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan och lägger den till 
handlingarna 
 

Beslutsgång 
 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2025/4-4 Protokoll 2025-02-13. 
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2025-02-20 

§ 26 
Samlingsärende. Protokoll - Hägersten-Älvsjös och 
Skärholmens stadsdelsnämnds råd för 
funktionshinderfrågor, år 2025.  
- anmälningsärende 
SKHLM 2025/5 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan och lägger den till 
handlingarna 
 

Beslutsgång 
 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2025/5-4 Protokoll 2025-02-05. 
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Protokoll nr 3/2025 
 

2025-02-20 

§ 27 
Samlingsärende. Protokoll - Skärholmens Pensionärsråd, 
år 2025.  
- anmälningsärende 
  
SKHLM 2025/6 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan och lägger den till 
handlingarna 
 

Beslutsgång 
 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2025/6-8 Protokoll 2025-02-13. 
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Protokoll nr 3/2025 
 

2025-02-20 

§ 28 
Samlingsärende. Balanslista, år 2025.  
- anmälningsärende 
SKHLM 2025/1 
 
Handlingar i ärendet 

 SKHLM 2025/1-5 Balanslista uppdrag - SDN 3/2025-02-20. 
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Protokoll nr 3/2025 
 

2025-02-20 

§ 29 
Övrigt  

Då inga övriga frågor förelåg avslutade ordförande 
Stephan Guiance (S) sammanträdet 19.19 
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